
P R O T O K Ó Ł 
z obrad XI Sesji Rady Gminy Radziejów 

z dnia 20 grudnia 2007 r. 
 
 
W obradach udział wzięli: 
 
- Radni 
- Sołtysi 
- Wójt, Sekretarz i Skarbnik Gminy 
- pracownicy obsługujący sesję 
 
Przewodniczący Rady Gminy Stanisław Żbikowski dokonał otwarcia XI Sesji 
Rady Gminy, witając wszystkich obecnych, po czym przedstawił proponowany 
porządek obrad. 
 

1. Sprawy organizacyjne: 
a) otwarcie obrad sesji i stwierdzenie quorum, 
b) przyjęcie porządku obrad i wybór sekretarza sesji, 
c) przyjęcie protokółu z poprzedniej sesji. 

 
 

2. Projekt uchwały w sprawie: uchwalenia „Regulaminu gminnego placu 
zabaw”: 

a) dyskusja,  
b) podjęcie uchwały 
 

3. Projekt uchwały w sprawie „uchwalenia Programu współpracy 
z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 
3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 roku o działalności pożytku 
publicznego i o wolontariacie na terenie Gminy Radziejów na 2008 rok”: 

a) dyskusja, 
b) podjęcie uchwały. 

 
4. Projekt uchwały w sprawie „gminnego programu profilaktyki 

i rozwiązywania problemów alkoholowych oraz przeciwdziałaniu 
narkomanii”: 

a) dyskusja, 
b) podjęcie uchwały. 

 
5. Projekt uchwały w sprawie „zmian w budżecie”: 

a) dyskusja, 
b) podjęcie uchwały. 

 
6. Przedstawienie przez Wójta Gminy projektu uchwały w sprawie budżetu 

gminy na 2008 rok wraz z uzasadnieniem: 
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a) przedstawienie opinii Komisji Rady, 
b) przedstawienie przez Wójta Gminy opinii Regionalnej Izby 

Obrachunkowej, 
c) głosowanie nad poprawkami do projektu budżetu, 
d) dyskusja, 
e) podjęcie uchwały. 
 

7. Dyskusja. 
8. Składanie wniosków i interpelacji. 
9. Zakończenie obrad sesji. 

 
Ad. 1 a, b, c)  W chwili otwarcia Sesji było obecnych 15 radnych. Sesja jest 
prawomocna do podejmowania uchwał. 
Za przyjęciem porządku obrad głosowało 15 radnych. 
Sekretarzem obrad sesji został wybrany Radny Wiesław Migdalski 14 głosami, 
przy 1 głosie wstrzymującym się. 
Protokół z obrad X sesji został wyłożony do wglądu bez odczytania. 
 
Przewodniczący Rady poinformował zebranych o śmierci Prezesa ZBOWiD 
Pana Józefa Eznarskiego oraz byłego sołtysa z Starego Radziejowa Wieś 
Pana Mariana Żórawskiego. Pamięć zmarłych uczczono minutą ciszy. 
 
 
Ad. 2 a i b)  Projekt uchwały w sprawie „Regulaminu gminnego placu zabaw”: 
odczytał Zastępca Przewodniczącego Rady Marian Bandyszewski. 
 
Wójt Gminy Jerzy Zmierczak – plac zabaw jest obiektem otwartym w związku 
z tym na gminie spoczywa obowiązek uchwalenia regulaminu korzystania 
z tego placu, ogłoszenia go do publicznej wiadomości w Dzienniku 
Urzędowym Województwa Kujawsko-Pomorskiego oraz usytuowania na 
tablicy na terenie placu. Plac został w większości sfinansowany środkami 
z Urzędu Marszałkowskiego i częściowo z budżetu gminy. Jest to pierwszy 
plac zabaw na terenie gminy być może, że w następnych latach będzie ich 
więcej. Proponowałem aby takie place zabaw powstały również w Broniewie 
i w Płowcach. Spółdzielnia Mieszkaniowa w Broniewie może wystąpić 
z wnioskiem do Urzędu Marszałkowskiego i jest duża szansa, że otrzyma 
odpowiednie środki na zakup wyposażenia na plac zabaw.  
 
Przystąpiono do głosowania nad podjęciem uchwały. W trakcie głosowania 
obecnych było 15 radnych. Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych. 
Uchwała została podjęta jednogłośnie. 
 
 
Ad. 3 a i b)  Projekt uchwały w sprawie „uchwalenia Programu współpracy 
z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 
ust.3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 roku o działalności pożytku publicznego i 
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o wolontariacie na terenie Gminy Radziejów na 2008 rok” odczytał Zastępca 
Przewodniczącego Rady Marian Bandyszewski. 
 
Radny Krzysztof Nowowiejski – czy oprócz Lokalnej Grupy Działania „Razem 
dla Powiatu Radziejowskiego” i Związku Gmin Zlewni Jeziora Gopło są 
jeszcze inne organizacje na terenie gminy, które działają w ramach tego 
programu. 
 
Wójt Gminy Jerzy Zmierczak – Związek Gmin Zlewni Jeziora Gopło nie jest 
organizacją pożytku publicznego. Na terenie gminy nie ma dużo takich 
organizacji, ale współpracujemy np. z Caritas Polska, która pomaga nam 
w organizacji koloni dla dzieci. Uchwalenie programu umożliwia podjęcie 
współpracy z już istniejącymi organizacjami oraz tymi, które mogą ewentualnie 
w najbliższym czasie powstać. 
 
Przystąpiono do głosowania nad podjęciem uchwały. W trakcie głosowania 
obecnych było 15 radnych. Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych. 
Uchwała została podjęta jednogłośnie. 
 
 
Ad. 4 a i b) Projekt uchwały w sprawie „gminnego programu profilaktyki 
i rozwiązywania problemów alkoholowych oraz przeciwdziałaniu narkomanii” 
odczytał Przewodniczący Rady Gminy Stanisław Żbikowski. 
 
Wójt Gminy Jerzy Zmierczak – jest to regulamin, który cyklicznie każdego roku 
się uchwala. Gmina ściśle współpracuje ze specjalistyczną służbą zdrowia, 
a także z Punktem Konsultacyjnym dla osób i rodzin z problemem 
alkoholowym oraz z grupami wsparcia działającymi przy Klasztorze OO. 
Fanciszkanów w Radziejowie. Prowadzona jest profilaktyka w szkołach na 
terenie gminy. Działa również Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych. 
 
Radny Krzysztof Nowowiejski – ilu jest członków Komisji. 
 
Wójt Gminy Jerzy Zmierczak – komisja liczy siedmiu członków. 
Przewodniczącą Komisji jest Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy 
Społecznej Elżbieta Radzimska, ponadto członkami komisji są między innymi, 
lekarz, pielęgniarka środowiskowa, policjant, ksiądz, są to osoby, które mają 
odpowiednie przygotowanie zawodowe lub przeszkolenie. 
 
Przystąpiono do głosowania nad podjęciem uchwały. Za przyjęciem uchwały 
głosowało 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie. 
 
 
Ad. 5 a i b) Projekt uchwały w sprawie „zmian w budżecie” odczytał Zastępca 
Przewodniczącego Rady Marian Bandyszewski. 
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Przystąpiono do głosowania nad podjęciem uchwały. Za przyjęciem uchwały 
głosowało 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Stanisław Żbikowski ogłosił pięciominutową 
przerwę w obradach. 
 
Po przerwie Przewodniczacy Rady Gminy oraz Wójt Gminy powitali przybyłe 
Panie z Kół Gospodyń Wiejskich z terenu Gminy Radziejów, które to 
przygotowały pokaz stołów wigilijnych. 
 
 
Ad. 6 a, b, c, d i e) Projekt uchwały w sprawie „budżetu gminy na 2008 rok”. 
 
Sekretarz Gminy Arleta Brochocka odczytała uchwały: 
- Nr 264/2007 Składu Orzekającego Nr 9 Regionalnej Izby Obrachunkowej w 
Bydgoszczy z dnia 6 grudnia 2007 roku w sprawie wyrażenia opinii o projekcie 
uchwały budżetowej Gminy Radziejów na 2008 rok wraz z objaśnieniami, 
prognozie kwoty długu oraz informacji o stanie mienia komunalnego. 
Skład Orzekający zaopiniował pozytywnie projekt uchwały budżetowej Gminy 
Radziejów na 2008 rok wraz z objaśnieniami, prognozą kwoty długu oraz 
informacją o stanie mienia komunalnego. Uchwała stanowi załącznik do 
protokołu, 
- Nr 265/2007 Składu Orzekającego Nr 9 Regionalnej Izby Obrachunkowej w 
Bydgoszczy z dnia 6 grudnia 2007 roku w sprawie wydania opinii o możliwości 
sfinansowania deficytu budżetowego, przedstawionego przez Wójta Gminy 
Radziejów w projekcie uchwały budżetowej na 2008 rok oraz o prawidłowości 
załączonej prognozy kwoty długu. 
Skład Orzekający pozytywnie zaopiniował możliwość sfinansowania deficytu 
budżetowego, przedstawionego w projekcie uchwały budżetowej Gminy 
Radziejów na 2008 rok oraz prawidłowości załączonej prognozy kwoty długu. 
Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Stanisław Żbikowski poprosił o opinie na temat 
projektu budżetu na 2008 rok komisje rady. 
 
Przewodniczący Komisji Finansowo Budżetowej Mirosław Linowiecki – 
Komisja na posiedzeniu w dniu 13 grudnia 2007 roku pozytywnie zaopiniowała 
projekt budżetu na 2008 rok. 
 
Przewodniczący Komisji Rolnictwa oraz Spraw Socjalnych Kazimierz 
Skupniewicz – komisja nie wnosiła zastrzeżeń do projektu budżetu i 
pozytywnie zaopiniowała przedstawiony projekt budżetu na 2008 rok. 
 
Przewodniczący Komisji Oświaty i Kultury Marian Bandyszewski – komisja na 
posiedzeniu w dniu 18 grudnia 2007 roku omówiła projekt budżety gminy na 
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2008 rok. Uczestniczący w posiedzeniu Pan Wójt oraz Pani Skarbnik udzielili 
szczegółowych wyjaśnień na temat budżetu. Proponowany budżet nie jest być 
może budżetem marzeń, ale budżetem realnym do realizacji w 2008 roku. 
Komisja podjęła decyzję o poparciu budżetu na 2008 rok w zaproponowanym 
kształcie. 
 
Skarbnik Gminy Irena Szynkowska – do projektu budżetu, który został 
przedstawiony, Wójt Gminy wprowadził autopoprawki polegające na 
wprowadzeniu zadania inwestycyjnego pod nazwą „Rozbudowa Szkoły 
Podstawowej w Bieganowie” z kwotą 5.000 zł z przeznaczeniem na 
dokumentację w dziale 801 80101 6050. Zmniejszono natomiast o kwotę 
5.000 zł usługi z pozostałej działalności w oświacie. Proszę o głosowanie nad 
zaproponowaną autopoprawką w projekcie budżetu gminy na 2008 rok. 
 
Przystąpiono nad głosowaniem nad przyjęciem autopoprawki. Za przyjęciem 
głosowało 15 radnych. Autopoprawka do budżetu została przyjęta 
jednogłośnie. 
 
Radny Jan Odważny – wprawdzie już mamy prawie budżet zatwierdzony na 
przyszły rok i wszystkie zadania są wytyczone to jednak mam uwagę, do 
punktu 1 załącznika gdzie są wymienione zadania inwestycyjne. Dotyczy to 
budowy przydomowych oczyszczalni ścieków na kwotę 20.000 zł. Za tą kwotę 
niewiele można zrobić. W 2006 roku było to 100.000 zł, które nie zostało w 
pełni wykorzystane oraz w 2007 roku 20.000 zł, które również nie zostało 
wykorzystane. Jeżeli nie wyjdziemy z inicjatywą w stosunku do rolników, gdzie 
będzie większe wsparcie ze strony gminy w budowie tych oczyszczalni, to nie 
zrobimy żadnego postępu. Nie możemy liczyć na środki unijne na ten cel. 
Śledziłem program operacyjny Odnowy Wsi na 2008 rok i nie ma tam żadnego 
programu, z którego można uzyskać wsparcie na budowę takich 
przydomowych oczyszczalni. Nasze wsie są bardzo rozproszone i nie możemy 
marzyć o kolektorze ściekowym, który by doprowadzał ścieki do oczyszczalni. 
Są to duże odległości, a budowa kolektora stanowiła by bardzo olbrzymie 
koszty. Jedynym rozsądnym wyjściem jest budowa przydomowych 
oczyszczalni ścieków, ale mamy tutaj zastój i nic się w tym kierunku nie robi. 
Jeżeli przyszłoroczny budżet zostanie zwiększony to proponuję, aby dać 
większe wsparcie tym rolnikom, którzy będą chcieli te oczyszczalnie budować. 
 
Rady Krzysztof Nowowiejski – ja również popieram Radnego Odważnego w tej 
sprawie. Na jednej z pierwszych Sesji obecnej kadencji była propozycja, aby 
dokładać do budowy oczyszczalni przydomowych nawet do 50%. Mam 
propozycję, aby dziś w budżecie nie zmieniać zaplanowanej kwoty, natomiast 
na najbliższej Sesji w przyszłym roku wrócić do tego tematu i określić 
wysokość dopłat i nie tylko dofinansowywać przydomowe oczyszczalnie 
ścieków, ale również szamba ekologiczne w przypadku małych gospodarstw. 
Jeżeli było by duże zainteresowanie to zwiększyć budżet na ten cel. 
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Wójt Gminy Jerzy Zmierczak – wcześniej była na ten cel zabezpieczona 
znacznie większa kwota, pod kątem konkretnych miejscowości. Wymagane 
było 50% dopłaty od rolników dotyczyło to miejscowości Szostka, jednak na 
taką dopłatę mieszkańcy nie wyrazili zgody. 
W ostatnich latach była fundowana dokumentacja, ale można określić również 
dopłatę np. 5.000 zł czy też 50% dofinansowania, należy jednak wskazać z 
jakiego zadania zabrać odpowiednie środki, przygotować odpowiedni 
regulamin. Musimy również pamiętać, że na terenie gminy mieszkają nie tylko 
rolnicy, ale również inne grupy społeczne, którym to dofinansowanie może 
przysługiwać. Jeżeli do budżetu wpłyną znacznie większe środki oraz będą 
chętni do wykorzystania tych środków to jestem również za takim 
rozwiązaniem. 
Radny Jan Odważny – do planowanego budżetu na 2008 rok może zostaną 
pozyskane dodatkowe środki, które można by przeznaczyć na ten cel, 
natomiast nie jestem za tym, aby zabierać pieniądze z innych nie mniej 
ważnych zadań. 
 
Wójt Gminy Jerzy Zmierczak – chcemy przebudować hydrofornię w Płowcach, 
staraliśmy się aby poza konkursem otrzymać środki unijne poprzez Powiat, ale 
nie udało nam się tego zrealizować w związku z tym musimy zaciągnąć kredyt 
gdyż jest to na dzień dzisiejszy inwestycja priorytetowa.  
Odnośnie dodatkowych środków to mogę powiedzieć, że powrócił temat 
budowy elektrowni wiatrowych. W chwili obecnej są dwie firmy ubiegające się 
o umiejscowienie na terenach gminnych siłowni wiatrowych, a później na 
terenach prywatnych. Na dzień dzisiejszy mamy propozycję 5.000 tys. EURO 
za jedną siłownię, a mogą zostać wybudowane na naszym gruncie trzy 
siłownie. Został nam przesłany program budowy elektrowni wiatrowych na 
terenie całej gminy do 2011 roku. 
W pierwszym kwartale przyszłego roku zostaną na Sesję zaproszone 
powyższe firmy, aby mogły bezpośrednio Radzie przedstawić swoje 
propozycje. 
 
Radny Wiesław Migdalski – czy można pozyskać dotacje na kolektor ściekowy 
z programu Leader. 
 
Wójt Gminy Jerzy Zmierczak – budowę kolektora ściekowego w Szostce 
mamy zaplanowane na dalsze lata, gdyż wcześniej musimy kolektor 
zbudować w Broniewie. Jeżeli chodzi o program Leader to swoje środki 
obecnie będą mieli skierowane głównie na inicjatywy społeczne np. 
organizacje pozarządowe. My również w późniejszym terminie będziemy 
chcieli skorzystać z dofinansowania, ale obecnie nie możemy starać się o 
pieniądze na Szostkę bo nie ma tego zaplanowanego w własnym budżecie. 
Możemy występować o dotacje tylko na te inwestycje, które są zaplanowane w 
budżecie.  
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Projekt uchwały w sprawie „budżetu gminy na 2008 rok” odczytał Zastępca 
Przewodniczącego Rady Marian Bandyszewski. 
 
Przystąpiono do głosowania nad podjęciem uchwały. Za przyjęciem uchwały 
głosowało 15 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie. 
 
 
Ad. 7 i 8  Przewodniczący Rady Gminy Stanisław Zbikowski poinformował, że 
wpłynął pisemny wniosek od sołtysów, który będzie rozpatrywany na 
najbliższych posiedzeniach komisji Rady. 
 
Radny Andrzej Pawlak – prosił o informacje czego dotyczy złożony wniosek. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Stanisław Żbikowski – wniosek dotyczy 
podwyższenia odpisu od podatku do 7% wartości zebranego przez sołtysa 
podatku. 
Wniosek będzie rozpatrywany na każdej Komisji. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Stanisław Żbikowski odczytał życzenia od 
Burmistrza Radziejowa i przekazał radnym kalendarze na 2008 rok. 
 
Przekazał za swoim pośrednictwem życzenia od dyrekcji, grona 
pedagogicznego oraz uczniów z Szkoły Podstawowej w Płowcach. 
 
Przekazał wszystkim zebrany życzenia w swoim imieniu. 
 
Wójt Gminy Jerzy Zmierczak przekazał życzenia wszystkim zebranym oraz 
całej społeczności gminnej, w szczególności Paniom z Kół Gospodyń 
Wiejskich obecnym na Sesji, które organizują wiele spotkań i prężnie działają 
na terenie gminy. 
Podsumowując mijający 2007 rok przeprosił mieszkańców gminy za 
ewentualne nie zrealizowane zadania i nie dociągnięcia. 
 
Pani Danuta Serdak w imieniu własnym oraz pań z Kół Gospodyń Wiejskich 
zaprosiła wszystkich zebranych do oglądania wystawy stołów wigilijnych oraz 
degustacji potraw, przekazując życzenia oraz szczególne podziękowania Panu 
Wójtowi, który zawsze służy paniom niezbędną pomocą. 
 
Ad. 9  Przewodniczący Rady podziękował wszystkim zebranym za udział 
w posiedzeniu i zamknął obrady XI Sesji Rady Gminy Radziejów. 
 
 
 

Protokołowała      Sekretarz Sesji 
 

  Teresa Chęś      Wiesław Migdalski 


